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"Curajul îi face pe învingători; 
concordia - pe invincibili." 

(C. Delavigne, 1822) 

EDITORIAL 

DECE? 
Mihai Mihăiţă 

Lumea este bine fli.cută chiar şi a/llnci când eşti 
la greu sau când te chinuieşte riiul. Nu poţi să nu 
obse1'Vi ce frumos sunt făcute plantele, vieţUitoarele 
şi oamenii. 

Chiar şi în creştinism se acceptă ideea că şi dia
volul este fli.cut tot de Dumnezeu şi subordonat Lui. 
Legea contrariilor domină lumea, unul dintre ele 
fiind lupta dintre bine şi rău. 

Omenirea, în esen/ă, esre contrariară de ce se 
întâmplă, de superficialităţile şi extraregulile care 
o domină. Noi suntem umbre călătoare, spunea 
Shakespeare. Timpul este scurr şi nemilos şi "" ne 
îngiiduie să facem rol şi cât am dori. Viaţa este în 
acelaşi timp dramatică şi prea tragică, iar dacii ne 
gândim câr de puţin avem de triiir este foarte 
neplăcut. Şi în condiţii normale, viaţa este o luptă 
continuă de când re naşti. te duci la şcoală, devii 
piirinte, cu toate greută/ile sale inerente, rrădiirile 
prietenilor, neînţelegerile şi arârea altele. Nu te poţi 
avea bine cu toată lumea. Omul are bucurii diverse, 
dar şi necazuri pe măsurii, 

De ce intelectualii nu se înţeleg înrre ei şi nici 
a/re categorii sociale ? 

De ce nu se în/eleg între ei românii din diaspora, 
românii din ţară şi de ce nu se în/eleg românii din 
ţară cu cei de peste graniţă ? 

Grupurile consrituire pe diverse criterii m, pot să 
se sufere şi vreau să înţeleg de ce. Nu vreau să ju
dec sau să condamn, dar vreau sii În/eleg. 

Ne uităm cu invidie la alte popoare care sunt unire 
în interesul /ării lor; arât cei din interior, câr şi cei 
din afară şi 10/i laolaltă se ajută, colaborează şi 
rezultatele se văd. 

I n istoria noastră ne-am reclamat unii pe alţii la 
curci, la ruşi, la germani şi la alţii. Acum ne re
clamăm la americani şi la alte ţări europene care, 
ca ,i cei din trecut, nu au nici un motiv să ne srimeze 
din aceft punct de vedere. Nu înţeleg ce se înrâm
pld! De ce apar atâtea lucruri pe care nu le înţelegem 
până la capăc ? Ce spun moraliştii din noi ? 

Am, lotuşi, încredere în România şi în români. 
Respect regulile, muncesc cât pol şi totuşi încerc să 
înţeleg! 

De aproape un dece
niu, aleşii poporu
lui aleargă cu "lim

ba scoasă" după investitori 
străini. După mii de plim
bări prin lwne şi după ne
numărate negocieri de 
afaceri purtate la Cotroceni 
şi la Palatul Victori_a, două 
instituţii prezidenţiale şi 
cinci echipe guvernamen
tale nu au reuşit să aducă 
în ţar.ă mai mult de 3,8 
miliarde dolari investiţii 
str.ăine. Pentru deplasările 
în străinătate cu aeronavele 
prezidentiale, paniciparea 
"experţilor de pe malurµe 
Dâmboviţei" la reuniunile 
internaţional~ de afaceri, 
întrefinerea nusiunilor eco
nomice româneşti de pe 
mapamond, pentru "sum
mit-urile de la Davos", 
mutate în saloanele lui 
"pingelică" de la Casa 
Poporului sau la Sinaia şi 
pentru programele nefina
lizate (legate de atragerea 
investitorilor strategici) 
s-au cheltuit cam tot atâtea 
miliarde de dolari câte au 
venii sub formă de investiţii . 
directe! Nu-i singurul do-

alungă 
investitorii 

· străini 
6800, în Polonia-5810, iar 
în România• numai 1680[ 
Şi aceasta în condiţiile vân
zării celor mai "atractive" 

unităţi româneşti (Rom 
Telecom, Petromidia, Pe
trotel, BRD, Romaero) şi 
ale veniturilor din privati
zare, de peste 6000 miliar
de de lei, adunate în ul
timele luni! După zece ani 
de promenadă cu "trenul 
tranziţiei", ultimaechipăde 
guvernanţi încearcă, îna
inte de a o părăsi pe "Victo
riţa", să promoveze stimu• 
larea investitiilor cu im
pact major, 1'program de 
două miliarde de dolari!", 
în deplină concordantă cu 
"lirica" prolificului pre
mier. 

. Investitorii 
străini pleacă, 
în loc să vină 

Colgale-Palmolive, una „ 
din primele companii 
internaţionale care a inves
tit în România şi care nu 

Eugen Ripă 
(Co11tinuare în pag. 3) 

meniu în care aleşii 
poporului "cară apa cu ciu
rul"! După Central Euro
pean Economic Review 
(din aprilie a.c.), în Unga
ria investiţiile de capital 
străin depăş!:sc (în dolari/ 
locuitor) cifra de 17 .650, în 
Estonia - 8000, în Cehia -

pag. IMM-urile - în derivă? 

O variantă a proverbului cu "Ziua bună ... " 3 A fost firesc să aşteptăm 
cu un foarte mare interes 
datele statistice referitoare 
la primu.I trimestru al anu
lui. Cititorii noştri îşi rea
mintesc · desigur - că la 
finalul anului 1998, 
guvernanţii an dat asi
gurări că măsurile pe care 
le-au luat vor ameliora 
situaţia economică a ţării, 
în special în industrie, 
unde se înregistra cea mai 
mare cădere. Pentru 
fiecare an, primul trimes
tru reprezintă echivalentul 
proverbu.lui "Ziua bună se 
cunoaşte de dimineaţa". 

Nu ne-am aşteptat, 
fireşte, la minuni, la 
schimbări spectacu1oase, 
ci doar la semne - cum mai 
remarcam • de ameliorare. 
Din p~cate, situapa indi-

' 
cată de datele statistice ofi
ciale (publicate în ultima 
zi a lunii aprilie a.c.) nu 
sunt încurajatoare. 

Faţă de primul trimestru 
din 1998, producpa indus
trială a continuat să scadă. 
în condi!ii comparabile ca 
număr al zilelor lucră
toare, diminuarea este. de 
10,6 la sură. Cifra de afa
ceri pe ansamblul indus
triei a fost - şi ea - inferioa
ră celei din primele trei 
luni ale lui 1998, anwne 
cu 9,7 la sută. 

La asţfel de "contracţii" 
ale producţiei industriale 
ar fi foarte de dorit ca mă
car măsurile anunţate pri
vind creşterea eficienţei să 
fi. dat unele roade, în de
finitiv, chiar dacă produc
ţia a scăzut, cel puţin în 

materie de eficienţă şi de 
valorificare ar fi fost cazul. 
să se facă unele progrese. 
Or, ce constatăm? La o di
minuare a producţiei in
dustriale cu 10,6 la sută, 
consumurile energetice 
s-au redus cu 6, 7 la sută. 
La fel, stocurile, care os
cilează în jurul a 40 la sută 
din resursele medii luna
re, arată că încă n-am scă
pat definitiv de sechelele 
practicii sintetizate prin 
formula "producţie de dra
gul producţiei". 

Există, în comunicatul 
oficial al Comisiei 
Naţionale pentru Statis
tică, nwneroase alte date 
care atestă că mai avem 
multe de făcut pentru opri
rea declinului producpei 
industriale. Nu stăm bine 

nici la alte capitole, dar 
ne-am referit exclusiv la 
industrie pentru că situapa 
din această ramură intere
sează în mod special ingi
nerii şi influenţează starea 
întregii economii într-un 
mod - uneori - decisiv. 
Dacă "ziua bună se 
cunOj!Şle de dimineaţa", 
atunci rezultatele înregis
trate în primul trimestru 
din 1999 ne arată că nu ne 
va fi uşor nici în continu
are. Dacă măsurile de re
formă preconizate de Gu
vern vor fi aplicate fără 
derogări, sunt ceva şanse 
pentru oprirea declinului 
spre finalul anului. Dacă 
nu, NU. (T.B.) 

INGINERII 
si reforma 
' economică 



1844 -1939 
Şi-a dedicat întreaga ac

tivitate, încununată de suc
ces, unor domenii neabor
date de alţi cercetători din 
ţară înaintea lui, cum ar fi 
tehnica minieră, studiul 
zăcămintelor, hidrogeolo
gia şi seismologia globală. 

în prima parte a secolu
lui al XIX-iea, bogăţiile 
naturale ale subsolului 
românesc erau practic ne
cunoscute. Zăcămintele de 
sare, cărbuni, minereuri ş.a. 
erau exploatate sporadic, 
nera\ional, empiric. 

Modernizarea ţării, in
dustrializarea - atunci în 
fază embrionară - aveau 
nevoie pentru dezvoltare în 
primul rând de substanţe 
minerale şi combustibili. 
Tânărul Mathei Drăghi
ceanu, cunoscând de la 
profesorii lui de lice,u 
situaţia, şi-a format un ide
al din a deveni inginer 
minier. 
Născut la Târgovişte, la 

15 mai 1844, în casa unor 
orăşeni, după ce a învăţat 
buchiile la o şcoală de pe 
lângă o biserică din locali
tate, şi-a continuat învă
ţăturalaBucureşti, la Gim
naziul de la Sf. Sava. Primii 
ani de studii superioare i-a 
urmat la Universitatea 
Bucureşti. În dorinţa de a 
deveni inginer minier, ne
existând în ţară o instituţie 
de profil, a plecat la Paris, 
unde s-a înscris la Şcoala 
Superioară de Mine, pe 
care a absolvit-o în anul 
1872. 

Animat de sentimente 
patriotice, pentru a pune în 
aplicare cele învăţate la 
şcolile superioare din 
străinătate în folosul ţării, 
în acelaşi an a revenit în 
patrie şi a fost imediat nu
mit inginer minier la Oc
nele Mari din Vâlcea. 

Sarea reprezenta atunci 
cea mai importantă sub
stanţă minerală a Princi
palelor Române, Ocnele 
erau proprietatea statului şi 
exploatarea lor aducea ve
nituri importante visteriei, 
atât din vânzarea pentru 
consumul intern, cât şi pen
tru expon. Exploatarea se 
făcea haotic, prin gropi. 
După ce a rezol val (;)roble
ma exploatării într-o 
concepţie tehnico-minieră 
inginerească şi a alcătuit o 
hartă geologico-minieră de 
detaliu a Ocnelor Mari, a 
fost avansat ca inspector 
general al salinelor. El şi-a 
extins cercetările şi asupra 
salinelor de la Târgu Ocna, 
Doftana şi Slănic Prahova, 
constatând că ţara dispunea 
de uriaşe rezerve de sare. 
Rezultatele cercetărilor 
le-a publicat sub titlul "Sa
linele române din punct de 
vedere geologic, tehnic şi 
economic". Pentru a se 
perfecţiona, a întreprins o 

Ingineri mari personal ităţi 

MatheiM. 
Drăghiceanu 

Prejudicii aduse economiei nationale 
de către aplicarea cadrului legislativ 

existent în domeniul protectiei 
creatiei tehnice în tara noastră în 

perioada 1948 - ianuarie 1992 
Primul român inginer de mine, (Urmare din nr. trecut) 

B. Nerespectarea cadrului 
legal existent de protec!ie a 
crea!iei tehnice 

avantajele obţinute prin ex
ploatarea invenţiei de către alte 
unităţi economice pentru a se 
putea stabili avan1ajele eco
nomice totale. Organele finan
ciar-contabile nu aveau 
obliga1ia să-şi însuşească şi să 
aplice metodologia de post
calcul al avantajelor econo
mice, mai ales în cazul 
invenţiilor aplicate la lucrările 
de investiţii, când aceste avan
taje nu se regăsesc direct nici 
la titular, nici la proiectant, nici 
la executantul lucrării, nici la 
beneficiar, ci numai pe ansam
blul economiei nationale. 

- realizarea în ţară de pro
duse noi pentru care nu au pu
tut fL procurate preturi compa
ra1ive ale unor produse simi
lare nici chiar din străinatate; 

fost director al Scolii de Poduri si Sasele, 
pionier al geoştiinţelor apli~aie 

serie de călătorii de studiu 
la salinele din Austro-Un
garia, Serbia şi Rusia. La 
întoarcere a elaborat "Le
gea privind organizarea sa
linelor din România", prin 
care a pus bazele industriei 
extractive românesti. Fiind 
considerat ca un expert de 
valoare, în anul 1880 a fost 
numit director al minelor 
statului. 
Extinzându-şi cercetările 

în domen iul apelor mi
nerale curative, a efectuat 
cercetări cu foraje în ve
derea captării izvoarelor 
sulfuroase de la Pucioasa. 
Preocupat de alimentarea 
cu apă a oraşelor, a efectu
at o serie de studii, ale căror 
rezultate le-a publicat sub 
ti tlurile: "Privire sumară 
asupra hidrogeologiei sub
terane a Câmpiei Române 
din punctul de vedere al 
alimentării Bucureşti ul ui" 
(1895); "Studii asupra 
hidrogeologiei subterane 
din România" (1895); 
"Chestiunea apei în Capi
tală" (1898); "Studiul asu
pra hidrogeologiei subte
rane din Oltenia" (1905); 
"Chestiunea apei la Câm
pulung" (19,13). 

Pentru întocmirea hărţii 
geologice a Europei a 
prezentat în 1891 o hartă 
geologică a României, cu 
care s-a completat harta 
europeană. 

Studiul cutremurelor de . 
pământ este un alt dome
niu important spre care 
şi-a îndr~ptat cercetările, 
pentru care este considerat 
ca precursor al seismolo
giei (omâneşti. Realizările 
în acest domeniu reies din 
lucrările publicate: "Cu
tremurele de pământ din 
România şi ţările încon
jurătoare" (1886); "Cu
tremurul de pământ de la 1 
iunie 1913" (1913); 
"Cutările hercinice în 
raport cu seismele" (1934); 
"Tectonica seismicăeurasi
atită '' (1936). Acestea 
reprezintă studii funda
mentale, de referinţă pen
tru seismologii din toată 
1 urnea. El a încercat să 
selecţioneze unele ele
mente de previziune a seis
melor. 

Ca membru al Societăţii 
Politehnica din Bucureşti, 
a publicat unele articole de 
valoare în Buletinul 
societăţii. 

O problemă de mare 
importanţă economică pre
ocupa conducerea Căilor 
Ferate Române la sfârşitul 
secolului XIX, şi anume 
înlocuirea cărbunilor de 
import pentru locomotivele 
cu aburi cu cei din zăcă
mintele existente în ţară . 
Implicându-se în cerceta
rea cărbunilor autohtoni, 
reuşeşte să găsească zăcă
minte cu rezerve exploa-

tabile şi să amelioreze 
calităţile acestora pentru a 
fi utilizaţi la locomotive. 

O lucrare model o con
stituie monografia "Studii 
geologice tehnice şi agro
nomice cu privire particu
lară asupra mineralelor 
utile din Mehedinţi", având 
ca anexă o hartă la scara 
1 :500.000 (1885). A în
ceput documentarea pe te
ren (1922) a unei mo
nografii privind zăcă
mintele auro-argentifere, 
despre care a publicat stu
dii parţiale, rămasă nefina
lizată. 

în învăţământ a debutat 
ca profesor de liceu, de
venind insP.ector şcolar în 
Muntenia. în 1878 a fost 
numit director la Şcoala 
Naţională de Poduri şi Şo
sele. El a întocmit primul 
regulament de funcţionare 
al acestei instituţii şi a in
trodus în programul de 
învăţământ un curs de 
hidrogeolog ie, la care 
frecvenţa nu era obligato
rie. 

Pentru meritele sale 
ştiinţifice, la 23 mai 1933 
a fost ales membru de o
noare al Academiei Ro
mâne. 

S-a stins din viaţă la 2 
mai 1939 la Bucureşti. 

Mihai Olteneanu 

r 

Activitatea centrn l izată de 
proteqie a· creaţiei tehnice a 
fost orientală în perioada 1948 
- ianuarie 1992 către latura 
econornieă, măsurile Înlre
prinse în acest domeniu fiind 
de ordin formal (de exemplu: 
stabilirea unui număr anual 
orientativ de înregistrări de 
cereri de brevet pe fiecare mi
nister, număr defalcat apoi pe 
cemrale industriale şi unităti 
economice) care, în final. au 
condus la creşterea anificială 
a numărului de cereri de bre
vet înregistrate, unele din a
cestea situându-se, în mod e
vident chiar din procesu l 
elaborării, la nivelul unor sim
ple inovaţii sau raţionalizări. 
Această afumaţ ie a fost con
firmată şi de scăderea drastică 
a cererilor de brevet înregis
trate de români după anul 
1990. Astfel, în anul 1991 
numărul cererilor de brevei 
indigene înregistrate a fost de 
numai 34,44% din acelaşi 
număr din 1989, în anul 1993 
numai 24%, în anul 1996 doar 
31,20% etc. 

Cadrul legislativ din perioa
da 1948-1991 prevedea acor
darea unor recompense sau 
premii penrru stimularea 
activităţii creative. În realitate, 
nici aceste recompense nu 
s-au acordat, în special datorită 
faptului că în unităţile care 
aplicau invenţii nu era organi
zată o evidenţă a avantajelor 
economice sau sociale post
calculate. Nu se comunicau la 
unitatea titulară de brevet 

Legi laţia existentă în do
meniul protecţiei proprietăfii 
industriale până în ianuarie 
1991 prevedea acordarea in
ventatorilor a unor stimulente 
morale. Cu toate acestea , nu 
au fost, de regulă, cunoscute 
cazuri în care să se fi aplicat 
prevederile legale referitoare la 
acordarea de stimulente mo
rale autorilor de invenţii. 

Criteriile prevăzute în De
cretul nr. 93/ I 976 referitor la 
recompensarea invenţiilor uti
lizate efectiv pentru deter
minarea avantaje lor econo
mice anuale (diferenţă de cos
turi, economH de fonduri de 
invest iţii . economii obţinute 
prin înlocuirea importurilor cu 
produse indigene bazate pe 
invenţii româneşti, aprecierea 
avantajelor sociale, compara
rea cu produse sinu.lare din im
port sau din producţia internă 
etc.) nu au pemlis recompen
sarea unui număr important de 
invenţii, în special din dome
niul chimiei, electronicii/elec
trotehnicii, asistentei medicale, 
agriculturii etc., datorită în spe
cial unnă1oarelor cauze: 

- exportul produsului rea
lizat pe baza invenţiei, respec
tiv aportul valutar, nu se lua în 
considerare la stabilirea avan
tajelor economice, pe consi
derentul că Decretul nr.93/ 
1976 prevedea numai cazul 
aplicării în \ară a produselor/ 
instalaţiilor care includeau 
inven1ii româneşti; 

- în cazul invenţiilor a căror 
aplicare a condus la reducerea 
sau eliminarea importului, da
torită obligativilătii de a con
verti valuta economisită în lei 
la cursurile nereal iste, impuse 
prin decre1e succesive în
cepând cu anu l 1981, pre1ul 
produsului din import rezulta 
egal sau chiar mai mic decât 
pre\ul produsului brevetai, 
creându-se falsa impresie că 
aplicarea invenţiei n-ar fi con
dus la ob1inerea de avantaje 
economice; 

- inexist enţa unor criterii 
oficiale pentru aprecierea unor 
avantaje sociale (eradicarea 
unor boli contagioase prin 
aplicarea de seruri şi vaccinuri, 
eliminarea sau reducerea du
rarei unor interventii chirurgi
cale, diminuarea mortalităţii 
etc.): 

- lipsa unor evidenţe clare, 
la unităţile agricole, privind 
mărimea suprafeţelor efectiv 
~ultivate şi sporuri le de pro
ducţie obţinute de pe aceste 
suprafe\e etc. 

dr. ing. Ştefan Iancu 

(Continuare în nr. viitor) 

Comemorări la Academia Română 
Aula Academiei Române a găzduit la 19 aprilie 1999 o sesiune şti inţifică dedicată împlinirii a 450 de ani de 

la moartea lui Johannes Honterus ( 1498-1549), organizată de Secţia de ştiin\e istorice şi arheologie a Acade
miei Române. 

Acad. Eugen Simion, preşedintele Academiei Române, a deschis sesiunea reliefând menirea acestei comemo
rări de a pune în valoare viaţa şi opera lui Honterus, umanist sas din Transilvania, reper pentru contribuţia 
saşilor la istoria şi cultura noastră. 

Acad. Dan Berindei, preşedintele Secţiei, l-a prezentat pe Honterus ca o personalitate de excepţie, unul din 
cărturarii umanişti de seamă ai Europei, un adevărat Erasmus al Europei de Sud-Est, cu u11 aport deosebit la 
promol'llrea valorilor şi idealurilor umnniste. a doctrinei luterane. De numele lui se leagă apariţia tipografi
i/or, reforma sistemului de învăţământ, prin toate afirmându-se ca un mare creator de cultură şi de institu\ii 
culturale şi mai ales fiu credincios al patriei sale. 

În această generoasă perspectivă tematică, prof uni,•. Andrei Marga, ministrul educaţiei naţionale, a susţinut 
comunicarea lmportanţa educaţională a operei lui Johannes Honterus, integrându-l în spiritualitatea vremii, 
ceea ce i-a dat prilejul de a pleda pentru l'alorificarea acestor idei În învăţămâ111ul de limbă germană din ţara 
noastră. Prof dr. Paul Pltilippi, preşedinte de onoare al Forumului Democrat al Germanilor din România, a 
făcut o amplă şi temeinică prezentare a lui Honterus, umanistul universal şi patriotul, un om universal În cea 
mai nobilă tradiţie etlropeană, activitatea sa de reformatorfiind o firească prelungire a umanismului în esenţa 
sa, luând în serios documentele despre Hristos şi urmându-l. 

Personalitatea ştiinţifică şi didactică a acad. Constantin Dinculescu ( 1898-1990) a fost evocată în cadrul 
unei sesiuni ştiinţifice omagiale prilejuite de centenarul naşterii sale, desfăşurată la 22 aprilie 1999, în Sala 
de Consiliu a Academiei Române şi organizată de Secţia de ştiinţe tehnice a Academiei Române în colaborare 
cu Universitatea Politehnica Bucureşti, Funda/ia Constantin Dinculescu şi Muzeul Tehnic ·'Prof. ing. Dimitrie 
Leonida". 

Acad. Andrei Ţugulea, secretar general al Academiei Române, a evocat în deschidere inginerul, profesorul 
şi omul Constantin Dinculescu, a cărui viaţă şi activitate au i111rat în istoria ştiinţei şi învă/ămâ111ului tehnic 
superior românesc. Specializat În energetică, acad. Constantin Dinculescu şi-a fnceput cariera universitarii în 
1926,ftind rând pe rând asistent, şef de lucrări, conferenţiar, profesor, şef de catedră şi rector al lnstit11t11lui 
Politehnic din Bucureşti ( 1954-1968). Din contribu/iile sale ştiinţ1'jice re{inem pe cele adu.fe la reali:area 
centralei hidroenergetice Poqile de Fier, la electrificarea Căilor Ferate Române, la proiectarea şi execuţia mai 
multor centrale cum sunt Doiceşti, Ovidiu li, Bica: ş.a. La acestea se adaugă numeroase lucrări şi studii de 
specialitate. La fel de valoroasă a fost fi activitatea de profesor universitar, acad. Constantin Dinculescu 
rămânând în amintirea celor care i-au fost studen/i ca 1111 mare dascăl, care a îmbinat armonios rigoarea 
Jtiinţifică şi tactul pedagogic. 

Elena So/unea 
~ 



alungă investitorii străini 
(Urmare din pag. J) 

poate fi bănuită de lipsă de lichidită!i, a considerat că este 
un nonsens să mai cheltuie dolari pentru a produce în 
România, preferând să desfacă săpunul de toaletă impor
tat din Turcia, unde este fabricat mai ieftin. Compania 

1 americană Amoco s-a retras de pe piaţa românească. De
unăzi, Petrotel-Lukoil, investiţie străină ta rafinăria care 
- în visele guvernanţilor - urma să ne arunce pe "Drumul 
Mătăsii'', ~i-.a încetat pur şi simplu activitatea, trirnitând 
în concediu fără plată două treimi din salariaţi. Cauza? 
Stocurile imense de benzină i motorină fără desfacere, 
determinate de creşterea exagerată a accizelor la 
carburanţi şi de scăderea consumului. "Turcul„ Akmaya, 
antrenat în "privatizarea anului" (care a preluat pachetul 
majoritar de ac{iuni de la Petromidia) n-a adus nici un 
cent până în prezent. · 

Recent, norvegienii de la grupul Kvaerner, care au 
preluat _pe "un dolar" IMGB şi FECNE, nu au mai avut 
răbdare şi au anunţat că-şi lichidează afacerile în România. 
Toate acestea sunt semnale extrem de proaste pentru in
vestitorii care urmează să vină. Întrebaţi care sunt mo
tivele retragerii de pe piaţa românească, investitorii străini 

11 au explicat "'dip lomatic" că decizia firmelor respective 
nu are legătură cu ... situa1ia din România, ci cu ... situat ia 
lor economică! Nu trebuie să fii analist, şcolit la Har
vard, ca să înţelegi că "economia este o afacere" şi că 
nu există investitor care să nu reclame ostilitatea, mai 
mult decât făţişă, a climatului de afaceri din România. 
Hăţişul şi tăvălugul birocraţiei, "ciubucul balcanic". re
glementările care se schimbă prea des pentru a putea face 
şi urma un plan de afaceri, absenţa unei legislaţii clare şi 
coerente îi exasperează şi îi alungă pe investitorii străini. 
O statistică şocantă arată că legile economice au fost mo
dificate de zeci de ori. Numai reglementările privind 
privatizarea s-au modificat în câţiva ani de opt ori! Nor
mal era ca numai pentru erorile comise (ritmul incredibil 
de lent al privatizării din perioada Văcăroiu, plata regească 
în AGA şi CA a angajaţilor FPS, ai administraţiei, 
politicienilor şi rubedeniilor etc.) să cadă măcar "şapte 
capete". Atunci când economia este condusă 
"birjăreşte", când "ploaia acidă" de depunctări din 
partea agenţiilor de rating este mai intensă ca niciodată, 
când presa internaţională este plină de comentarii legate 
de datoria externă a României şi când există multe incer
titudini legate de restructurarea procesului economic, este 
aproape firesc ca investitorii străini, cu mentalitate axată 
pe profit şi concurenţă dură (dar loială), să devină deose
bit de precauţi şi să-şi "ia zborul". Pentru ca standardul 
de viaţă să crească, pentru ca şi pe "plaiurile mioritice'' , 
climatul de afaceri să-i atragă pe investitorii străini şi 
autohtoni este absolut necesară o schimbare profundă 
de mentalitate. Într-un recent talk-show televizat , cu 
managementul de vârf sindical din România, unul din 
lideri era foarte contrariat că docherilor din portul 
.Constanţa, angajaţi ta o societate privată cu conducere 
sud-coreeană şi plătiţi cu peste 300 dolari pe lună, nu li 
se permite să facă grevă decât în afara programului de 
lucru! Managerii din întreprinderile de stat şi liderii 
sindicali trebuie să înţeleagă că trebuie plătiţi în funcţie 
de realizările şi profitul organizaţiei, şi nu după 
frecvenţa şi aroganţa de "experţi în economia capitalistă" 
cu care dau spectacole, seară de seară, la posturile de 
televiziune. Nu vom scăpa niciodată de sărăcie dacă vom 
ignora în continuare productivitatea, eficienţa muncii 
şi competitivitatea, materializate în produse şi servicii 
cu "efect informaţional" în care sunt încorporate tot mai 
multă "materie cenuşie" şi tot mai mult respect faţă de 
clienţi . 

IMM-urile 
- în derivă? 

• Interviu cu dr. ing. loan,Desire Suceveanu, 
director general al SC PRATCO SRL 

- Cu ce probleme deosebite se confruntă la ora actu
ală societatea PRATCO şi cum vedeţi soluţionarea lor? 

- În activitatea societăţi lor comerciale mici şi mijlocii 
s-au accentuat - contrar tuturor speranţelor ·i previziunilor 
politice - acele probleme legate de anomaliile sistemului 
financiar-contabil românesc. Sunt uşor de evidenţiat prin
cipalele carenţe: 

•Indiferenţa totală a Ministerului de Finanţe faţă de ex
tinderea continuă a economiei ·'negre" şi, implicit, faţă de 
venituri le pe care bugetul le-ar putea obţine din reducerea 
aceste.ia. Nimeni nu a reuşit eradicarea acestui fenomen, 
dar indiferenţa totală a executivului şi legislativului faţă de 
economia la negru caracterizează numai sistemele profund 
corupte, cu o clasă politică interesată numai de satisfacerea 
intereselor personale: 

• Aplicarea unei fiscalităţi contrară intereselor statu lui 
şi dezvoltării economice, sistemul fiscal fiind lipsii de 
coerenţă; 

• Anularea unor facilităţi la numai câteva săptămâni de 
ta acordare a provocat o foarte proastă impresie partene
rilor noştri din străinătate şi a blocat interesul acestora pen
tru investiţii în România; 

• Impozitarea de venituri şi profituri fictive continuă s,\ 
fie aplicată de guvernul actual, efectul fiind decapitaliza
rea societăţilor comerciale. Se urmăreşte oare "alinierea" 
întreprinderilor mici ş i mijlocii cu capital privat ta cele cu 
capital de stat? 

• Impozitarea salariilor devine o povară toi mai mare 
atât pentru salariaţi, cât şi pentru angajatori. În luna mar
tie, din totalul sumelor achitate de societate pentru salarii, 
58% a revenit statului şi numai 42% salariaţilor. Se pot adăuga 
multe altele, dar foarte importantă rămâne imaginea generală 
a unei administraţii statale incapabilă să-şi rezolve atât pro-

blemele curente, cât şi pe cele de pe_rh(l".Ctisă. 
- Cum apreciaţi că ar trebui să se•implicc AGIR pen

tru a sprijini în mai mare măsură interesele inginerilor 
antrenati în activitatea IMM-urilor? 

- Am s'pus şi cu alte ocazii că AGl,R. în istoria sa de peste 
100 de ani. s-a bazat totdeauna pe inginerii manageri şi pc 
cei din şcolile inginereşt1. În prezent, AGIR a reuşit în mai 
mică măsură atragerea inginerilor im plicaţî în activit atea 
î ntreprinderilor mici şi mijlocii, fie ei salariaţ i. manageri 
sau patroni. Prin urmare. AGJR trebuie să atragă în rân
durile sale cât mai multi dintre aceştia şi să sprijine prin 
toate mijloacele interesele întreprinderilor mici şi mijlocii. 

- Ce consideraţi că ar trebui să întreprindă A GIR pen
tru atragerea în asociaţie, implicit în susţinerea ei ma
terială, a oamenilor de afaceri? 

- Răspunsul nu este simplu, deoarece afluenţa de tot fe
lul de asocia!ii patronale sau profesionale bazate de multe 
ori pe interese mărunte, personale sau ale unor grupuri 
nesemnificative, a făcut ca demersurile cele mai·corecte şi 
mai bine intenţ ionate să fie privite cu circumspec(ie. Tre
buie deci demonstrate, în primul rând, totala transparenţă 
şi dorinţa reală de a promova numai interesul general al 
societăţii româneşti. Publicaţiile şi manifestările publice 
ale AGIR trebuie să fie deschise opiniilor inginerilor, in
diferent cât de critice pot fi. 

Analizele ş i propunerile pentru dezvoltarea economică 
trebuie să devină o praclică curentă la AGIR, dar să nu uităm 
de implicarea celor activi în management. 

În consecinţă, ne vom bucura şi de sprijinul financiar al 
oamenilor de afaceri. 

A consemnat Alexandru Mărculescu 

AGIR se implică în 

REFORMA DIN INDUSTRIA PETROLU 
Din iniţiativa AGIR şi pe baza articolelor publicate recent în "Univers ingineresc" referitor la acest 

subiect, la 28 aprilie a.c. a avut loc, la sediul Asociaţiei, o amplă dezbatere asupra reformei în 
industria petrolulur din România. 

Acţiunea s-a bucurat de un larg interes din partea specialiştilor de marcă ce au răspuns invitaţiei 
AGIR, ca şi din partea mass-media, reprezentată prin numeroşi ziarişti din presa scrisă, radio 
ş.i televiziune. 

Discuţiile, care s-au purtat pe durata a peste patru ore, au scos în evidenţă, în principal, 
lipsa de transparenţă privind reforma în domeniu, fapt ce face ca nici măcar specialiştii să nu 
cunoască strategia şi obiectivele de viitor. Participanţii la discuţii au apreciat că specialiştii 
din societatea civilă, sub girul AGIR, ar trebui să elaboreze un program alternativă de re
formă, bineînţeles după ce vor fi cunoscute şi analizate profund obiectivele propuse în 
programul de restructurare al Societăţii Naţionale de Petrol PETROM SA şi al Ministerului 
Industriei şi Comerţului. 

Faptul că această dezbatere nu a putut trage unele concluzii unanim acceptate s-a datorat 
şi absenţei reprezentanţilor SNP, invitaţi tocmai pentru a aduce la cunoştinţa specialiştilor 
obiectivele reformei în domeniu. 

Din discuţii a mai rezultat că este necesară constituir~a unei Sofietăţi a inginerilor 
petrolişti (petrol-gaze), în cadrul AGIR, care să fie purtătoare de cuvânt a 
specialiştilor din această importantă ramură a economiei naţionale, pentru ca aportul 
acestora să fie.mai mare Ia rezolvarea prin metode specific inginereşti (analize, 
studii, invenţii, simpozioane, cercetări etc.) a dificilelor probleme cu care se 
confruntă sectorul petrolier. 

Participanţii şi-an arătat totala disponibilitate şi detern1inare de a se implica 
responsabil în definirea strategiei şi obiectivelor reforn1ei în industria petrolu
lui, astfel încât aceasta să se realizeze cu succes şi în interesul ţării. 

Esţe nevoie de o lege privind statutul inginerului? în «ilegalitate»? Legile exis
tente - prea multe chiar - ~unt 
suficiente pentru a ne putea 
desfă~ura activitatea în condiţii 
normale. Sigur, multe dintre 
ele pot să fie îmbunătăţite, dar 
- în nici un caz - nu este nevoie 
de altele în plus." 

răspunderea - cel puţin mo
rală - t'u!ă de deciziile pe care 
le ia, decizii care antrenează de 
multe ori efecte în lanţ, în sec
toare vitale ale economiei, ale 
întregii societăţi. Proiecte de 
anvergură menite să protejeze. 
de exemptu, mediul, angajea
ză o răspundere uriaşă. De 
aceea, în caz de eşec, de insu
ficienta responsabilitate şi 
competenţă, ar trebui să 
ac{.ioneze un «juriu de onoare» 
alcătuit sub autoritatea AGIR, 
care s:i discearnă faptele, să sta
bilească adevărul. Acest juriu 
ar trebui investit chiar cu 
dreptul de a retrage posibili
tatea exercitării profesiei, pe 
timp limitat sau pentru tot
deauna. Dacă vom fi exigenţi 
cu noi înşine vom impune res
pectul celorlalţi." 

Nu constituie pentru nimeni 
o surpriză faptul că o temă de 
importanţa şi amploarea celei 
supuse atenţiei cititorului prin 
ancheta redacţiei generează 
puncte de vedere extrem de di
verse, uneori opuse. După ce 
am consemnat zeci de păreri 
(unele vor fi redate şi în 
numărul de faţă), rezultă, 
totuşi, un curent dominant, 
acela al acordului de a se sta
tua, printr-o lege specifică, 
locul şi rolul breslei noastre în 
prezentul şi, mai ales, în vii
torul societăţii româneşti. 
Numai că soluţiile se dove
desc a fi dificile şi complicate. 
Tocmai de aceea, o anchetă de 
genul celei pe care am iniţia-

t-o poate să aducă unele clari
ficări, unele limpeziri care să 
ne apropie de scopul propus. 

lng. Ileana Panaite - SC 
"ROMPROD" SA: "Am con
statat că unii colegi -
participanţi până acum la an
cheta «Universului ingi
neresc» - apreciază că nu ar tre
bui să existe nici un fel de Sta
tut special pentru nici o pro
fesie. Ei consideră că în acest 
fel s-ar institui privilegii. Cred 
că este o părere eronată. Sta
tutul inginerului nu trebuie să 
conţină nici un fel de privilegii. 
Totul trebuie să se «mişte» în 
cadrul legal în vigoare, în spe
cial al Constituţiei. Legitimi
tatea unui Statut decurge din 

necesitatea pe care o consider 
obiectivă de a se stabili un 
echilibru între drepturile şi în
datoririle inginerului, care -
trebuie să recunoaştem - are un 
rol extrem de important în so
cietate, fie şi numai pentru 
faptut că fără el nu este posibilă 
nici un fel de producţie mo
dernă, nici un fel de construc
ţie. în consecinţă, mă raliez 
celor care pledează în favoa
rea adoptării Statutului ingi
nerului printr-o lege specifică." 

lng. Simina Cotruş: SC 
"CORTEX" SRL: "Cred că 
una din bolile tranziţiei poate 
să fie identificată în «inllafia» 
legislativă. Or, într-un stat de 
drept, într-o economie de piaţă, 

elementul caracteristic tl con
stituie dereglementarea, adică 
reducerea actelor normative la 
minimul necesar. Pe când la 
noi, cum nu se rezolvă bine o 
treab~ imediat se invocă «vi
dul legislativ». Nu pot fi prinşi 
şi condamnaţi infractori 
dovediţi pentru că lipsesc -
chipurile - nu ştiu ce nonne 
metodologice. Merg prost u
nele întreprinderi, de vină nu 
sunt managerii, ci absenta «ca
drului legal» ş.a.m.d. Nu ne 
putem plânge că n-avem sufi
ciente exemple ta îndemână. 
Ce ne împiedică, pe unii din
tre noi, să facem o treabă se
rioasă, temeinică? Lipsa unui 
Statut legal? Oare noi lucrăm 

lng. Lucian Modreanu -
SC "POLIS" SA: "Aş dori să 
fac legătura cu o altă anchetă a 
redacţiei; şi anume cu aceea 
referitoare ta IMM-uri. A 
apărut foarte clar - din cele 
spuse de numeroşi colegi - că 
în absenţa unei legi de spri
jinire a !MM-urilor, situaţia lor 
juridică şi economică este in
certă, labilă, lipsită de 
siguranţă. În aceiaşi termeni 
s-ar pune şi chestiunea unei 
tel!i privind statutul ingineru
lui. Propun să se prevadă 
obligaţii clare în legătură cu 



4 UNIVERS INGINERESC N1: 9 1-15 mai 1999 

Se apasă pe accelerator 
&te cât se poate de concludent că legea pentru care Gu

vernul îşi angajează răspunderea (procedeu constitu{ional 
echivalent cu votul de încredere) se intitulează "pentru 
accelerarea reformei economice". însuşi acest fapt arată 
că reforma nu se derulează în ritmul şi la amploarea dorite 
şi, din această cauză, a devenit necesară accelerarea ei. 

Astfel, au fost "cuplate" în corpul aceluiaşi act normativ 
prevederi referitoare la privatizare, restructurare, extinderea 
leasingului, precum şi alte domenii mai mult sau mai pu\in 
legate de reforma economică. Practic, se au în vedere mo
dificări şi completări la legi şi ordonanţe în vigoare pentru 
că se consideră că reforma trebuie continuată, nu luată de la 
capăt. 

O analiză mai atentă arată că totul se centrează pe îndepti 
nirea obliga{iilor asumate de Guvern la negocierile cu FMI 
şi Banca Mondială. Privatizarea urmează să se facă exclu
siv la preţul pieţei, marile societăţi comerciale fiind date în 
"grija" băncilor internaţionale de investi{ii. Restructura
rea vizează, cu precădere, lichidarea judiciară, în majori
tatea cazurilor, măsurile de protecţie socială a 
disponibilizaţilor având asigurat şi un suport financiar din 
creditele promise. 

Cu alte cuvinte, se va '"tăia în came vie" cu scopul ca o 
economic asanată să devină mai atractivă pentru in"vesti-
tori, în special pentru investitorii strategici. · 

Termenele scurte - care de fapt reprezintă precondiţii 
pentru eliberarea fiecărei tranşe a creditelor- constituie încă 
o premisă că, de data aceasta, se 9a apăsa cu adevărat pe 
accelerator. Se pare că nu am avut de ales. Pentru preve
nuea colapsului a devenit necesară asigurarea sprijinului 
direct al marilor organiza{ii financiare internaţionale. Este 
preţul plătit pentru a putea să străbatem - chiar dacă sacri
ficiile vor fi mai dureroase ca oricând - purgatoriul tranziţiei. 

lng. Simion Popp, INCE 

O strategie 
orientată spre piaţă 
Din multe unghiuri de analiză, Forumul româno-ger

man pe teme de energie, desfăşurat recent la Sinaia, este 
ilustrativ pentru modul în care ~i inginerii din domeniu 
concep reforma. 

si reforma . '-' onom1ca 
• Nimic nu înspăimântă mai mult decât 

lucrurile neîntelese 
• Cei ce îsi exprimă acordul dau opiniilor 

numele lor real, OPINII, cei care le resping 
le numesc EREZII 
Cine caută lauda se îndoieşte de propria 
valoare 

• A face este singura cale prin care ajungi la 
a cunoaste 

' 

Potrivit opiniei dr. ing. Nicolae Liciu, 
director în Ministerul Industriei şi 
Comerţului, în următorii 20 de ani, restruc
turarea sectorului energetic se va face prin 
demonopolizare, privatizare şi dezvoltarea 
mediului concurenţial, inclusiv prin promo

varea producătorilor independenţi, prin transparenţa 
costurilor şi tarifelor, prin modernizarea capacită\ilor 
existente. 

"Obiectivul principal pe termen scurt, adică în acest 
an - a precizat, la rândul său, ing. Valeriu Binig, direc
tor general adjunct al CONEL, este constituirea pieţei 
interne de energie. Introducerea contractelor bilaterale 
directe între producători şi distribuitori • care vor im
plica o metodologie clară de tarifare a serviciilor de trans
port şi sistem - va elimina disfuncţionalităţile financia
re determinate de actuala structură tip holding a com
paniei. 0 

Am citat puncte de vedere care vizează perspectiva 
relativ îndelungată, dar şi viitorul imediaL Intre aceste 
două "borne" se situează aprecierile ministrului, ing. 
Radu Berceanu, referitoare la obiectivele pe termen 
mediu. Procesul de privatizare în sectorul energetic va 
fi efectiv în anii viitori, începându-se cu sectorul de 
distribuţie. Până atunci se vor face pregătirile necesare, 
µnându-se seama de specificul ramurii. Se va colabora 
strâns cu FPS pentru elaborarea metodologiilor, pentru 
o selecţie riguroasă a firmelor de consultanţă, recurgân
du-se la cei mai reputaţi specialişti din domeniu. 
Aşa cum s-au conturat lucrările la Forumul de la Si

naia, sub aspect conceptual prinde contur reforma în 
sectorul energetic, astfel încât acest proces să se 
desfăşoare corelat, pe etape şi faze gândite sistemic. Să 
sperăm că bunele inten{ii v,or fi urn1a1e de paşi concreţi 
în direcţia cea bună. (Al. B.) 

Mai este mult până departe 
O evaluare corectă, nepărtinitoare, nepartizană (ingi

nerească, am spune) a stadiului în care se află refom1a 
economică în ţara noastră este strict necesară din foarte 
multe motive. Unul se referă la obiectivul strategic 
naţional reprezentat de integrarea în Uniunea Euro
peană. 

încă în urmă cu patru ani, cu prilejul adoptării, la 
Snagov, a Strategiei naţionale de aderare la UE, s-a 
confirmat - cel puţin declarativ - acordul tuturor forţelor 
politice importante faţă de necesitatea integrării, ca o 
opţiune fără alternativă. De atunci, nici unul din sem
natarii Strategiei nu s-a dezis de poziţia adoptată. Este 
un semnal pozitiv pe care îl consemnăm ca atare. 

Revenim asupra acestei teme din pricina unor eveni-

Am folosit drept subtitluri la paginile de faţă o 
suită de fraze gen aforisme pentru că o temă atât 
de vastă precum cea a Refonnei economice nu poate 
să fie abonlată • într-un cadru cum este publicaţia 
noastră • decât sub formă de "pastile". Însăşi 
selecţia aspectelor demne de a fi tratate prioritar 
este extrem de dificilă. De aceea am optat pentru 
consemnarea şi comentarea (evident, pe scurt) ex
clusiv a unor elemente de actualitate. 

Ne aflăm într-o perioadă crucială, când drumul 
spre "înapoi" este închis, iar cel spre "înainte" nu 
a fost încă limpede trasat. Este suficient să se con
sulte cele mai recente sondaje de opinie Ila care, 
după infonnaţiile noastre, au participat şi numeroşi 
ingineri, deoarece eşantioanele sunt realizate şi în 
funcţie de structura socio-profesională a populaţiei) 
arată că majoritatea concetăţenilor noştri consideră 
că ţara se îndreaptă într-o direcţie greşită. 

Limitând analiza la refonna economică, putem 
spune că, în special, pilonii acesteia • privatizarea 
şi restructurarea • se află în stadii care nu cores
pund nici cerinţelor şi nici posibilităţilor. 91'; aici 
foarte mulţi colegi de breaslă, ocupând funcţii de 
conducere atât în instituţii centrale (guvern, minis
tere, FPS etc.I, cât şi în economia reală (inclusiv în 
societăţi comerciale de stat) poartă propria lor 
răspundere. Se cuvine s-o recunoaştem deschis, 
bărbăteşte. 

mente recente. Două reuniuni • una la Bruxelles, cealal
tă la Luxemburg - ale reprezentanţilor UE cu ai ţării 
noastre ne-au adus veşti foarte neplăcute. La summit-ul 
din decembrie a.c. programat la Helsinki pentru desem
narea statelor care vor fi acceptate la negocierile de a
derare, România are foarte puµne şanse să se numere 
printre cei "selecţionaţi". Principala motiva\ie a unei 
astfel de decizii (sau non-decizii) a fost dată, fără echi
voc, de oficialităţile Uniunii Europene: marile întâr
zieri în realizarea reformei economice. 

Oricât ne-am supăra, oricâte argumente am avea că 
suntem trataţi discriminatoriu (poziţii discutabile), lu
crurile se prezintă în felul menţionat şi de aici se cere 
pornit în analizele pe care le întreprindem. în conformi
tate cu datele Băncii Europene pentru Reconstrucţie şi 
Dezvoltare (BERD), date care sintetizează statisticile 
oficiale, potrivit mai multor indicatori, România se află 
pe locul al 10-lea între fostele ţări socialiste. Acestea 
sunt date obiective. 

Fapt este că, în loc să reducem decalajele faţă de statele 



UE, dar şi faţă de vecini, le mărim prin lentoareaîn care 
se aplică refonnele obligatorii. Ne referim, în special, la 
privatizare şi restructurare. 

Ceea ce consemnăm în aceste pagini reprezintă - de 
asemenea - mărturii ale valabilităţii aprecierilor UE. Or, 
fără micşorarea decalajelor existente nu suntem com
patibili cu procesul de integrare. Nici un om cu mintea 
întreagă nu-şi face iluzii că vom putea, în termen scurt, 
să atingem acest obiectiv. Numai că trebuie să acţionăm 
în această direcţie într-o manieră convingătoare. Până şi 
cel mai lung drum începe cu primul pas ... (T.B.) 

Doi ingineri demnitari 
şi agricultura la mijloc 
De câteva luni bune, pe scena politică a tării se află în 

prim-plan conflictul deschis dintre dr. ing. Triţă Făniţă, 
preşedintele Comisiei pentru Agricultură, Industrie Alimen
tară şi Silvicultură a Senatului, şi ing. Ioan Mureşan, mi
nistrul agriculturii şi alimentaţiei, conflict axat exact pe tema 
reformei. 

Nu ne propunem, acum, să îndeplinim calitatea de arbi
tru, ci doar să semnalăm că, în absenţa unei strategii 
naţionale de reformare a agriculturii, situaţia din această 
ramură se agravează continuu, fapt reflectai de pericolul 
epuizării stocului de grâu de panificaţie înainte de noua 
recoltă şi de considerabila întârziere a lucrărilor de primă
vară. 

Esenţa conflictului cons~ în "soarta" diferită pe care cei 
doi ingineri-demnitari o atribuie fostelor IAS-uri, actualele 
societăţi comerciale agricole cu capital de stat. Primul a 
propus constituirea unei Agenţii Naţionale a Fermelor 
Agricole, care să se ocupe de privatizarea respectivelo~ 
unităţi, cu posibilitatea păstrării, în proprietatea privată a 
statului, a utilită\ilor (centre de cercetare, sisteme de 
hidroalimentatie etc.), iar al doilea a propus înfiintarea 
Agenţiei Domeniilor Statului, menită să concesioneze 
activele din societăţile comerciale agricole, pământul fiind 
scos din capitalul social. "Ruperea" pământului de restul 
mijloacelor de realizare a producţiei agricole este consi
derată de mulţi parlamentari drept o măsură extrem de peri
culoasă, care poate să determine lăsarea în pârloagă a sure 
de mii de hectare. Sigur, sunt şi contraargumente, între care 
şi acela că prin concesionare se rezolvă mai repede proble
mele de eficienţă în respectivele societăţi. 
Tărăgănările înregistrate de ani şi ani în rezolvarea 

situaţiei fostelor !AS-uri au efecte dintre cele mai nega
tive. S-ar impune consultarea reală a specialiştilor, a puter
nicului detaşament de ingineri agronomi din institutele de 
cercetare, din învăţământ, din unităţi productive pentru a 
se găsi, în timpul cel mai scurt, soluţia optimă, întrucât, în 
caz contrar, securitatea alimentară a tării va fi pusă în gravă 
primejdie. · 

Reformă prin mărirea 
preţurilor şi tarifelor? -
În conştiin\a publică s-a acreditat ideea că "vârful de 

lance" al reformei este reprezentat de Ministerul Industriei 
şi Comerţului, precum şi de Ministerul Transporturilor. 
Drept "barometru" al. acţiunilor reformatoare - în aceste 
instituţii - a fost ales numărul disponibiliza\ilor, combinat 
cu reorganizările. 

Într-adevăr, în ambele sectoare s-au efectuat concedieri 
colective de ordinul zecilor de mii de oameni. Totodată, 
SNCFR s-a împărţit în cinci CFR-uri mai mici, iar la 
RENEL s-a procedat aidoma. Fosta regie autonomă s-a 
împărţit în mai multe companii şi societăţi na\ionale şi co
merciale. 

Toate ar fi bune şi frumoase dacă astfel de măsuri ar avea 
şi o finalitate economică pozitivă. 

Disponibilizările în sine pot să conducă, pe termen scurt, 
la micşorarea costurilor. Din păcate, la acest capitol nu 
s-au înregistrat schimbări în bine. În ceea ce priveşte reor
ganizările, ele pot să preceadă acţiunile efective de restruc
turare, cu elementara conditie de a nu se opri totul la di
vizări şi fuziuni Nici din acest unghi de vedere nu s-au 
înregistrat progrese. 

Confirmarea directă - şi dureroasă - a faptului că tot ce 
s-a prezentat până acum în materie de reformă economică 
în cele două ministere reprezintă contribuţii extrem de 
modeste la schimbările strict necesare o coristituie noile 
majorări de pre\uri intrate în vig<!llre de la I mai a.c. între 
ele, majorarea cu peste 12 procente a tarifului la transportul 
feroviar de mărfuri (scumpire ce se va propaga pe multe 
arii ale economiei) şi majorarea tarifului la energie elec
trică pentru populaţie în medie cu 15 la sută. _ 

Nimic mai simplu decât să acoperi ineficienţa prin inflaţie. 
Dar, oare, aceasta înseamnă reformă? 

S-ar mai găsi şi bani ... 
De regulă, se consideră că o piedică majoră în derula

rea proceselor de reformă, în special a restructurării, 
ar consta în lipsa banilor. Acum, fie vorba între noi, dacă 
ar exista bani (în sensul unei economii prospere) nu prea 
ar mai fi nevoie de reformă. O economie se reformează 
pentru că s-a ajuns la o stare de criză, de blocaj. Atunci, 
mai ales, este nevoie de schimbare, de o schimbare ra-
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dicală care a căpătat numele de reformă. 
Trebuie spus că pentru susţinerea financiară a reformei 

în ţara noastră am primit, primim şi vom primi sprijin 
din partea Uniunii Europene. Vom da un singur exem
plu. Prin Programul PRARE se asigură un fond ne
ramursabil de 200 milioane EUR O, repartizaţi riguros 
pe domenii. Aşa, de exemplu, jumătate din suma 
menţionată este destinată acompaniamentului social al 
măsurilor de restructurare. 30 milioane EURO - din 
suma amintită - au ca destinaţie plata salariilor compen
satorii; 10 milioane EURO sunt rezervaţi măsurilor de -
combatere activă a şomajului, iar 30 milioane EURO 
au fost alocate pentru sprijinirea întreprinderilor mici şi 
mijlocii. 

In perspectivă, alte 200 milioane EURO vor fi desti
nate restructurării companiilor TAR OM şi SNCFR, pre
cum şi realizării unor obiective de protecţie a mediului. 

Singura condiţie pentru a primi toţi aceşti bani este de 
a prezenta proiecte fezabile, proiecte ai căror autori prin
cipali sunt - prin ordinea firească a lucrurilor - ingi
nerii. Or, trebuie s-o spunem deschis că până acum s-a 
pierdut peste un miliard de dolari din pricina neputinţei 
noastre de a prezenta la timp şi la standardele stabilite 
de UE proiecte care să p_oată merita acest nume. Mai 
mult şi mai multe cred că nu este cazul să spunem ... 

ing. Sorin Nanu, DE/ 

Avem oare 
strategii fezabile? 

. întrebarea se justifică dacă punem faţă-n faţă afinnatiile 
dm Cartea Albă a Guvernului şi cele ale numeroşilor in
gineri practicieni, ale oamenilor care ştiu ce se întâmplă 
"jos", în producţie-

În timp ce ofici.alităţilţ susţin că pentru siderurgie, "strate
gia a fost finalizată în urma consultărilor cu sindicatele şi 
patronatul ... ", din principalele unităţi ale ramurii răspun
sul este sensibil diferit. "La noi în ţară nu există un pro
gram de dezvoltare, nu există un program de restructurare 
a siderurgiei, nu există o direcţie precisă în care să mer
gem". Afirmaţia aparţine dlui dr, ing. Ştefan Mărginean, 
preşedintele SC MEfANEF SA. 

într-o intervenţie publică, dl Mărginean, întors recent de 
la Bruxelles, unde a avut loc un work-shop organizat de 
Comisia Europeană, a declarat că din compararea rezul
tatelor înregistrate de siderurgia din România, Cehia, Po
lonia, Slovacia, Slovenia şi Ungaria, ţara noastră s-a situat 

pe ultimul loc. Regresul înregistrat în perioada post-decem
bristă se explică, în bună măsură, prin întârzierea aplicării 
măsurilor obl~atorii de restructurare, între care în prim plan 
se situează retehnologizarea în vederea modernizării. 
Apreciind că - şi în această perioadă - s-au făcut invesJ.i\ii 
mari în siderurgie, dl Mărginean a precizat că acestea "nu 
au luat un flux tehnologic, de la cap la coadă. în consecintă, 
investitiile se încadrează în nişte 0uxuci vechi şi, deşi, în 
sine, ele sunt performante, avalul şi amantele le aduc la 
aceeaşi ineficientă ca şi restul instalaiiilor nemodernizrue." 
. în felul acesta s-a pus punctul pe i şi nu nun1ai în pri vin ta 

siderurgiei. în absenţa unor strategii fezabile, nici un fel de 
m~suri parţiale nu dispun de fundamentarea necesară şi, 
pnn urmare, nu conduc la rezultate notabile, pozitive. Este 
una din principalele concluzii care ne privesc, în primul 
rând, pe noi, inginerii. 

Sperăm că • din succesiunea de poziţii, opinii şi, 
nu în ultimul rând, de informaţii • a rezultat că, în 
condiţiile date, factorii de decizie din stat au optat 
pentru formula de reformă convenită la negocierile 
cu FMI şi Banca Mondială. N-am dori să se înţeleagă 
că avem de-a face cu o reformă impusă. Autorităţile 
române • aflate, e drept, în dificultate - au fost în 
situaţia de a alege din mai multe variante. Ce ur
mează să se întâmple în aceastâ situaţie? Răspun
sul este dat de regulile democraţiei. Actualele cen
tre de putere au fost alese în mod democratic, prin 
scrutin universal, egal, direct şi secret. Ele poartă 
răspunderea pentru modul în care concep şi aplică 
reforma. Să le dăm şansa de a-şi duce misiunea până 
la capăt. Urnele vor decide dacă alegătorii consi
deră că soluţiile guvernanţilor au fost bune. Mai mult 
decât atât: avem obligaţia de a aplica legile refonnei. 
În aceastâ privinţă nu este loc de discuţii. În schimb, 
fiecare dintre noi are larg câmp de acţiune acolo 
unde lucrează pentru a promova spiritul reforma• 
tor. Din combinarea optimă a obligaţiilor cu iniţiativa 
a rezultat, totdeauna, progresul. Să nădăjduim că 
această regulă nu va fi infirmată. 

În numărul v11tor: 
Inginerii şi deontologia 



Politica energetică şi cerinţe pentru 
implementarea · 

• ....-.,,.,.;,i~· 
unui program 

nuclear 
Propuneri UNIR 

Ene~etica nucleară s-a relevat a fi o soluţie pentru asigurarea necesarului în perioada urmă
toare. In România a existat înainte de I 989 un Program nuclearo-energetic naţional. însă e
xagerat de supradimensionat. Din păcate, nici până astăzi acest Program nu a fost restructurat, 
redimensionat pentru cerinţele reale ale economiei. 

Făcând o trecere în revistă succintă a principalelor cerinţe asociate dezvoltării unui program 
nuclear (cerinţe ce sunt conform recomandărilor AIEA şi ale altor organizaţii mondiale simi
lare), putem evalua stadiul actual conform tabelului pe care îl prezentăm. 

Cerinţa 

A. C.rlnţ• generale pentru lmplemenl■re■ unul 
program nuclear 

A. 1. Existeh1a unei politici energetice pe termen lung 

A.2. Comitet guvernamentaVnaţional pentru programul 
nuclear 

A.3. Legls!aţie naţionala care sa creeze bazele de 
organizare şl reglementare penttu protecţla împotriva 
radialillor şi securitate nucleara şi care să determine 
accentuarea unor astfel de reglementări şi să defineasca 
valabilitatea sistemului 

A.4. O reţea a sistemului energetic cu mărimi şi 
caracteristici capabile sa accepte o serie de noi unităţi 

A.5. Acceptabilitatea energeticii nucleare din punct de 
vedere al celui care pregateşte programul şi ia deciziile şi 
al publicului 

8. Cerinţe • dror tndepllnlre ulgur6 Implementa,.. 
programulul 

B. 1. Studii de fezabilitate care s.A atesle viabilitatea 
proiectului din punct de vedere tehnic şJ economic şi 
existenţa unei infrastructuri naţionale care să-l poată 
susţlne;ca o baz.ll pentru deciziile care se vor lua asupra 
unul proiect 

B.2. Forţa de munca caltticata pentru toate act:Mtaţile 
necesare (planificare, conducerea proiectului, funcţionare 
şi legislap&) sau dorite în ftecare ţară 

B.3. Asigurarea unul nivef al dezvoltării tehnice şi 
ştiinţifice care aă asigura susţinerea tuncţionării şi 
întreţinerii unei centrale naeleare (lncluslv acţiunHe de 
diagnoză) 

B.4. Existenţa unei structuri Industriale capabile să 
asigure niv~ul dorit de participare la executarea 
proiectului, a funcţionării şi întreţinerii. cu respectarea 
cerinţelor de asigurare a calltaţH 

8.5. Existenţa unei structuri organlz.atorice cu entităţi bine 
definite atlt sub aspectul sarcinilor, cât fi al 
responsabilitl.ţilor care sA asigure planificarea acţiunilor, 
execuţia proiectului, administrarea centralei şi 
fu~narea centralei, cât şi legislaţia Tn domeniul 
nuclear 

8.6. Aeallz.area unui sistem de asigurare ~ controiul 
calitllţli la diferit• niveluri J)«ltru îndeplinirea cerinţelor d• 
securitate legiferate şi ca o posibilitate de a asigura 
performanţele de funcţionare necesare ale proiectului 

C. C.rint- ca„ lmpllci acţiuni la nlv• Internaţional 
~•ru lanu, .. cu aucc.a: • prolectulul 

Stadlul actual 

Nu este îndeplinita total. Există diverse lucrlri la nivel 
MIC privind ""Stragtegia de restructurare şi dezvoltare a 
ramurii energiei electrice şi termice în perioada 1995· 
2000• (cu variante numai pAna în 2015). 

Nu este îndeplinită. Acest organism nu mai există. Tn 
lanuane 1990. CSEN (Comitetul de Stat pentru Energia 
Nuclear.li) a fost desliinţat, parte din atribuţiile sale 
revenind diverselor ministere (MIC, MCTI. 

Condiţie îndeplinită. Legislaţla există, fiind la nivel 
european. 

Condiţie îndeplinita. Slstemul Energetic Na~onal este 
dimensionat pentru o putere de peste 25.000 MWe. 

Soluţia •nucieara· este acceptata de !actorii politici 
guvernamentali ca şi de partidele "verzi" (în bună parte) 
şi populaJie. 

Studiile există. Eventual ar fl necesară 
actualizarea/completarea lor cu cele pentru depozitul 
naţional de deşeuri radioactive. 

lncă există, dar este Tn continuă sc.lldere, datorită 
migraţiei in alte sectoare sau emigraţiei 

Există. O unitate nucleară este deja în funcţiune. 

Există, dar este în contlRuă dezintegrare. 

Ex.lstl, la CNE Cernavodă Unitatea 1. 

Există CNCAN (Comisia Naţionala pentru Controlul 
Activitaţllor Nucleara), tn stfUctura Independentă, 
subordonat direct Guvemulul. 

C.1. Existenţa unei colaborări contractuale, Există la nivel potenţial. L-oăturile se pot reactualiza 
Interguvernamentale, care să asigure bazele transferului rapid. 
sau fumizări de tehnologii 

C.2. Stabilirea unor contracte pentru fumizarea de ExfsUl, pentru furnizorii tradiţionali CANOU şJ producători 
achipamam, combustibtl, servicii, plase de schlmb şJ indigeni (pentru Unitatea 1 ). 
tehnologie cu regim perman•nt 

C.3. Găsirea soluţfffor celor mal erlciente pentru asl&tenţa Nu mal este cazul, decAt ln proporţie nesemnificativi... 
tehnica şi transfer de tehnologia Tn domeniile deficitare Exlstl "know·how" fi llcanţe de fabricaţie pentru 

p,inclpalele echipamente. 

D. c.rlnl• de ,n.,.ţhw,. • programului 

0.1. Acţiuni pe termen lung pentru a.s~urarea turnizaril DeşJ e:r.lstl producătorii indigeni, nu există o strategie 
de combustibil, echipamente şi tehnologie "angajata" pe termen lung. 

0.2. Acţiuni pe termen lung pentru managementul şJ Exista acţiuni necoordonate fi naplaniflcate pe tennen 
depozitarea deşeurilor radioactive fi combustibil Iradiat tung. 

E. c.rlnţa ~tru flnanţ..-.. prolktulul 

E.1. Asigurarea unei finanţări suportabile şi adecvate 
penlru fiecare prolect ln parte 

E.2. Ex.istenţa unor soluţii de finanţare care aă fie 
aplicabile pentru ţările ln curs de dezvoltare fn ceea ce 
pttveşte dobânda şi timpii de rambursar• 

Nu există. Ar exista soluţia finanţării externe, cu plata 
creditelor din anergia el«:tric-l livrata (eventual la export). 
Upusc aranjamentele financiar• şJ acordurile de 
principiu cu companiile de electricltata ale ţltllor vecine 
(şi mal puţin vecine, ex.: Italia. Turcia). 

Nu există, deşi, de exemplu, pentru Unitatea 2, şase mari 
bănoi intematK,nale şi-au arătat disponibilitatea de 
finanţar•. 

Având în vedere situaţia actuală, UNIR propune Guvernului acceptarea unor obiective stra
tegice pe termen lung in domeniul nuclear. Corelând situaţia actualtl cu resursele energetice 
ale României, se poate observa (pe baza unor propuneri de prognoze de consum energetic) că 
un posibil obiectiv strategic, pe care Guvernul ar trebui sa şi-l impuna, este ca strategia 
electricll de origine nuclear/1 să ajungă la o pondere de circa 25% din totalul consumuhti 
energetic. Aceasta fnseamnli trei sau chiar cinci unitdţi nucleare, fn funcţie de scenariul real 
de dezvoltare economică la nivelul anului 2015. Aceast/1 pondere de 25% va asigura o marjă 
minimii de siguranţă pentru economia na{ionald, În situaţia unor instabilitdţi de preţuri sau 
de livrări la materiile prime energetice conven(ionale (titei şi ga~e) de pe pia/a interna(ionald, 
datorit/I faptului cd principalii furnizori se afid în zone instabile din punct de vedere politico
economic. Trei unitdţi nucleare vor putea permanentiza un nucleu de /orţii de muncd specia
lizatd, aptd în orice moment nu numai stl asigure funcţionarea continuă a acestor unităţi, dar 
şi, eventual, să asigure construirea de unităţi noi. ln acest fel, opţiunea nucleard va continua 
să fie men(inută deschis/I ( aşa cum recomandd recent "Clubul de la Roma") numai pe această 
baz/1. 

H. Mocanu, preşedinte executiv al UNIR 

Premiile de Terminologie 
La "Casa Oamenilor de Ştiinţă" din Bucureşti a avut loc recent festivitatea de decernare a 

Premiilor de Terminologie Ştiinţifică şi Tehnicil ale Uniunii Latine, manifestare organizată 
de birourile din Bucureşti ş i Chişinău ale Uniunii Latine. 

Această manifestare, realizată cu sprijinul Asocia1ie1 Române de Terminologie (TERM
ROM Bucureşti), al Asocia1iei Naţionale de Terminologie (TERMROM Chişinău), al Acade
miei Române şi al Academiei de Ştiinre a Republicii Moldova, s-a bucurat de un deosebit 
succes. datorită valorii lucririlor înscrise la concurs, ..:are au permis juriului să descopere tineri 
excelent pregătiţi. cu largi posibilitati de dezvoltare în domeniul terminologiei tehnice„ 

''Obiectivul pe care şi 1-a propus acest concurs - spunea dl Daniel Prado, directorul Direct iei 
de Terminologie ~i Inginerie Ligvistică a Uniunii Latine - este acela de a valorifica activiH\ţile 
tenninologice, difuzarea eficientă a terminologiei tehnico-~tiinţifice în rândul publicului larg 
şi al specialiştilor, încurajarea colaborării între studenţi . specialişti în asociatiile de termino
logie în limba română din România şi Moldova." 

Preşedin1ele juriului. prof. dr. Marius Sala. membru corespondeni al Academiei Române, 
felicitând candidaţii, a desemnat premiantii după cum urmează: 

Locul l exequo 
- Dl Viorel Nicolaescu - Ploieşti, domeniul Ecologii , 
- D-şoara Luminiţa Gaideu - Chi~inău, domeniul Industriei Alimentare; 
Locul li 
- D-~oara Gabriela Dima - Iaşi. domeniul Industriei Alimentare: 
- D-na Cristina Marin - Chisinâu - domeniul Jnformaticii ; 
Locul lll 
- D-şoara Mariana Silii - Bucureşti, domeniul Proprietate ln1electuală; 
- Dl Anghe) Proorocu - Bucureşti, domeniul Fitotehnie. 
Două premii speciale ale Asociaţiei de Tenninologie din România (TERMROM), acordate 

de două prestigioase insti1u1e de cercetări româneşti din domeniul infonnaticii. au fost în
mânate de preşedintele TERMROM. prof. dr. ing. Florin Teodor Tănăsescu, dup~ cum ur
mează: 

- premiul special - !TC Soft pentru D-şoara Florentina Annăşelu - Craiova, domeniul lnfonnaticii; 
- premiul special ITC pentru D-şoara Aurora Petan - Bucureşti. domeniul Proprietălii In-

telectuale. 
Valorile premiilor au fost: Locul l - 400$, Locul li - 200$, Locul lll - programe de calcul, 

abonamente la reviste e1c.; premiile speciale acordate au fost de I milion Iei. 
Manifestarea s-a bucurat de un succes deosebit, dovedit şi de participarea a numeroşi aca

demicieni, profesori universiiari şi cercetători. directori generali dln Minis1erul Educaţiei 
Na1ionale, al Agen!iei pentru Cercetare Ştiinţifică şi Inovare, a preşedintelui Asociaţiei Ge
nerale a lnginerilor din România (AGIR). reprezentanţi ai mass-media. 

AGIR apreciază în mod deosebit participarea corpului tehnic la activitatea de terminologie, 
disciplină care poate ordona şi defini corect conceptele tehnice în orice domeniu, propunân
du-şi a prezenta în viitor o serie de proiecte ce vor• fi abordate de membrii AGIR în acest 
domeniu. 

Strategia Natională de Dezvoltare Durabilă 
' în România 

În cadrul Conferinţei de la Rio de Janeiro din iunie 1992 a fost instituţionalizat faptul că 
mediul şi dezvoltarea economică sunt potenţial compatibile, având obiective comple
mentare. Prin acordul internaţional exprimat în Declara\ia de la Rio, la care România a 
aderat, şi adoptarea Agendei 21 dezvoltarea durabilă s-a constituit în opţiune strategică 
globală pentru secolul următor. În accepţiunea largă a conceptului de dezvoltare durabilă, 
ca fiind "capacitatea de a satisfacţ cerin!ele generaţiei prezente fără a compromite capa
citatea generaţiilor viitoare de a-şi satisface propriile nevoi", dezvoltarea economică şi 
conservarea mediului trebuie să se susţină reciproc. 

l>entru România, acceptarea doctrinei dezvoltării durabile nu este o opţiune be
nevolă, ci reprezintă singura cale responsabilă de proiectare a dezvoltării pe termen 
mediu şi lung, în concordantă cu interesul naţional şi cu cerinţele colaborării 
internaţionale. Integrarea României în structurile europene şi euro-atlantice - obiec1iv 
strategic primordial urmărit de guvernele succesive ale ţării - presupune în mod necesar 
însuşirea unui set coerent de valori şi instituţii caracteristice civilizaţiei occidentale. 
Corelarea obiectivelor dezvoltării naţionale cu fondul deja dobândit în Occident în 
privinţa ca1itiiţii vieţii umane cu grija faţii de generaţiile viitoare face parte inte
grantă din acest proces. 

Priorităţile dezvoltării durabile, în condiţiile identificate în prezent sunt: sănătatea 
populaţiei, conservarea energiei şi creşterea economică, grefate pe problematica 
protecţiei mediului. 

In extenso, cele de mai sus fac obiectul Strategiei Naţionale de Dezvoltare Durabilă 
în România, versiunea 1 - document consultativ, elaborat de Centrul Naţional pentru 
Dezvoltare Durabilă (CNDD), în colaborare cu Programul Naţiunilor Unite pentru Dez-
voltare (PNUb), sub egida Academiei Române. • 

În numărul viitor al publicaţiei "Univers ingineresc" vom prezenta principalele con
cepte ale acestui document. 

Luminiţa Scurei 



Din Programul 
de manifestări tehnico • stiintifice si dezbateri 

tematice organizate de societăti sau asociatii 
inginereşti - membri colectivi al AGIR pe aiiul 

1999 
- Proiect• 

Nr. I Denumirea manifestarii/ Data şi locul 
1 
Responsabilv 

crt. dezbaterii tematice desfăsurării Co!abofatori 
A. SOC. DE INST. ELECTRICE $1 ~UTOMATIZ. DIN ROMANIA (SIEAR)-
1. Conlenn\a Societăţii de Instalaţii 10-11 iunie SIEAA-Bucureşti 

Electrice şi Automatizări din· Bucureşti 
România (SIEAAl 

2. A XXXIV-a Conferinţă de 19-22 SIEAR - Bucureşti 
lnstala~i Electrice şi octombrie 
Automatizări, SIEAR'99 Sinaia 

3. Simpozionul SIEAA în cadrul 24-26 SIEAA - Bucureşti 
Conferinţei Facultăţii de noiembrie 
Instalaţii. organizata cu ocazia Bucureşti 

I aniversării a 50 de ani de la 
înfiin1are 

8. ASOCIA nA PENTRU INSTRUMENTAŢIE DIN ROM ANIA (AIR) 
1. 'Al 8-lea Simpozion Internaţional 19-20mai AIA - Bucureşli 

A.I.A.' Bucureşti, 
Com~ex Leu 

i2 Prima întâlnire ISO organizată 1-2iunie AIA - Bucureşti 
în România, cu tema: Bucureşti 
Elaborarea 'Ghidului de 
clasificare şi selecţie a 
debitmetre/o!' 

3. Masă rotunda cu tema: 16 septembrie AIA - Bucureşti 

·instrumenta/ia în pragul Bucureşti 

mileniului trer 
4. Masă rotundă cu tema: 15 octombrie AIA - Bucureşti 

1

-Debitmetre cu sscţiune de Bucureşti 
m~surare cu arie variabil~• 

5. Masa rotunda cu tema: 25 noiembrie AIA - Bucureşti 
"Aoaralura de analiza' Bucureşti 

C. ASOCIA TIA INGINERILOR FEROVIARI DIN ROM NIA(AIFR) 
1. Simpozion internaţional cu 23-24 AIFR - BucureştV 

I tema:·Ca/ea lerattl - 2000• septembrie 'CFR'-S.A.şi 
Bucureşti Uniunea Asociaţiilor 

Europene ale 
lnainerilor Feroviari 

LD, ASOCIA 1 IA DE SUDURA DIN ROM ANIA (ASR) 
1. Organizarea expozi~ei ·sudurA• 16-18 iunie ASR - Timişoara/ 

Timi~ra CCIA T - Timi~oara 
2. I Organizarea concursului 22 septembrie ASR - Timişoara 

profesional "Tineretul sudeazt1• Tjmişoara 

- editia a IV-a 
3. Conlerin\a anuală aASR: · - 2TI4 ASA - Timişoara 

·Nouttlţi în sudarea structurilor septembrie 
metalice• Buzău 

E. SOCIETATEA RUMANA DE FIABILITATE (SRF) 
1. Simpozionul Naţional de 26-27 SRF- BucureştV 

Sala AGIR Academia de 
I Aabilltate şi Asigurarea CalităVi I noiembrie i AGIA şi FRPC/ 

Calea Victoriei Ştiinţe Tehnice din 
nr.118 România · 1 

F. SOCIETATEA DE CONSTRUCŢII DIN ROMANIA {SCR) 
1. Dezbatere tematica privind 11mai SCR - Bucureşti/ I 

·callfatea viepr Sala AGIA Societatea de 
Bd.Dacia nr.26 Management, 

Consultanţa ŞI 

Tehnologie ,n 

Construcţii, UTCB, 
INCERC,SAM,ASE 

2. Dezbatere tematică: ·Noi 25mai SCR - Bucureşti/ 

metode de management in SalaAGIR Idem 
intreorlnderile de construc#t Bd.Dacia nr.26 

G. ASOC.ING.CONSTRUCTOAI PROIECTANT! STRUCTURI {AICPS) 
1. Simpozion cu tema: "Soluţii şi mai AICPS - Bucureşti 

metode de calcul noi în 
proiectarea structurilor pentru . 
constructii vechi si noi• 

2. Conferinţe cu urmat oarele iunie şi AICPS - Bucureşti 

tematici: "ActiviM.ţi ale septembrie 
asocialii/or protesionals"; 
·inv.fţ3mAnt universita,-; 
•ProiectarBa structurifor"; 
"Management, Ccnsuftanţa, 

Contracte etc, Tn invest1tii· 
H. ASOC.PENTRU POLmCI ENERGETICE DIN ROMANIA (APER) J Conferinţa cu tema: I 25 mai APEA- Bucureşti 

•uberalizarea pieţei de gaza I 
naturale· 
•Relaţii/a producAtor- furnizor- 19iunie APEA - Bucureşti 

consumator de energie. Rolul 
info,m3rii rwJ,/jce" 

3. 'Sectorul energetic şi obligaţii/a 30iunie APER- Bucureşti 

asumate de Rom,nia privind 
I protectia mediului inconiuraror" 

4. ·r ermoricarea in România - 15iutie APER - Bucureşti 

I ooortunitati de investi ii. 
5. ·Faalitaţ de finanţare oferite de 16 septembrie APER - Bucureşti 

institutii financiar- bancare· 
6. 

1 
;;::i;::C,o':,b!~mBri7:sus 120 octombrie 

I APER - Bucureşti 

7. "Strategia guvemufui privind ( 18 noiembrie ; APER - Bucureşti 
sectorul eneraetic romdnesc" I 

8. "Proiecte de invesup·; in sectorul 7 decembrie APEA- Bucureşti 

eneroetic romanesc· 
G. SOCIETATEA DE INGINERIE CHIMICA DIN ROMÂNIA (SIChR) 
1. Organizarea Simpozionului d~ 128 septemb<ie ] SIChA - Bucureşti I 

lnginene Chimică în cadrul celei Bucureşti 

1 
de-a XI-a Conferinţe Naţionale I 
de Chimie si~ene Chimica 

NOTA: Membrii AGIA care doresc să participe la anumite activităţi din 
acest program sunt rugaţi si la legitura cu asociaţllle/socletăţile 
organizatoare, pentru a primi Informaţii exacte ,, definitive privind locul 
,1 data/ora de desfâfUtare a manifestării respective. 

Din Programul 
de manifestări tehnico - stiintifice si dezbateri 

tematice organizate de filialele terltoriale ale 
AGIR pe anul 1999 

• Proiect -

(Unnare din nr. trecut) 

11. Flliala VALCEA 

1
1. \Conferinţa: "Inginerii şi• 191unle 

vremurile. Ingineria viitorului şi 

imolicat1iJeei" 

Fii.AGIA-Vâlcea/ 
Club FORCONCID 

2. Conferinţa: ·Realiz8ri 14 august 
hidrotehnice in judeţul VA/cea, 
rod al gândirii tehnice 
inaine,esti" 

Fi1.AGIR-Vâlcea/ 
Televiziunea loca IA 

3. Sărbalorirea "Zilei Inginerului • 14 septembrie Fii.AGIA-Vâlcea/ 
Club FORCONCID 

I~ TV Vâlcea 1 
4. Conferinţa: "Realizari ale Filialei 27 noiembrie Fil.AG1R.Vălcea 

i-- VA/cea Fn cursul anului 1999" 
J. FIiiaia VRANCEA 
1. 

2. 
3. 

Simpozionul cu tema: "Nou/8/i în iunie 
domeniul construcfiei motoarelor 
penlru automobi"''I~•• ___ _,__ 
Sart>atorirea "Zilei lminerutur 14 sentembrie 
Masa rotundă cu tema: noiembrie 
"Educarea tinerelor generaţii d8 

Fii.AGIA-Vrancea/ 
Uc~ul Auto Focşani 

Comitalul filialei 
Comitetul rilialei 

K. 
] :1~:~~i;(::,~,~~=fna/fe calitaţi 
Filiala AGIA - FRAHT A .....J. ____ ..J. 

Fii.AGIA - Franţa ! pare la "CITExPO· şi la 1-5 iunie 
sul Na/ional al Inginerilor Nisa 
şele Franţei (AIVFJ __ c_ ___ _J 

Lansare de carte 
În ziua de 29.04.1999 a avut loc la AGIR lansa

rea volumului "Modelarea şi optimizarea proce
selor metalurgice de deformare plastică şi trata
mente termice", apărut în Editura Didactică şi Pe
dagogică, având ca autori pe conf. univ. dr. ing. Ion 
Ciucă şi prof. univ. dr. ing. Sorin Dimitriu. 
Desfăşurată în prezen\a unui numeros public, for

mat din membri AGIR, deputaţi, cadre didactice uni
versitare şi reprezentanţi ai unor întreprinderi şi in
stitute de cercetare, lansarea volumului a prilejuit 
evidenţierea importanţei şi utilită\ii lucrării. 

Volumul, prezentând instrumentul statistico
matematic necesar pentru a se putea realiza mo
delarea şi optimizarea proceselor metalurgice, se 
adresează studen\ilor, masteranzilor, doctor-anzilor 
şi inginerilor din domeniul prelucrărilor metalurgice. 

IMPORTANT 
Pe Internet s-a iniţiat o listă de discuţii ("mailing 

!ist") denumită "Inginerul român", care se adresează 
cu precădere specialiştilor români, atât din \ară, cât 
şi din străinătate. Cei care doresc să participe direct 
la dezbateri pe această temă sau să fie la curent cu 
problematicile dezbătute se pot înscrie pe această 
listă la una din adresele: 

http://members.xoom.com/alfa_i_e 
http://romanian_engineer.listbot.com 

Piata Financiară nr. 4/ 
1999 prezintă un interviu 
cu directorul general Mo
bif on, amănunte privind 
înfiin\area unei linii de 
credit pentru acordarea de 
microîmprumuturi între
prinderilor mici şi mijlocii 
din Bucureşti şi jude\ul Te
leorman, precum şi as
pecte vizând pia\a de ca
pital şi viaţa bancară. 

Scientilic American nr. 
4/1999 dedică un spaţiu 
amplu primilor paşi spre 
crearea semisintetică a 
unor ţesuturi sau organe 
vitale. care ar putea fi fo
losite penlru transplanturi 
în corpul omenesc. 
Numărul lunii februarie 

1999 al revistei La Re
cherche prezintă noutăţi 
din domeniile arheologiei, 
informaticii, biologiei şi 
cercetării în Europa. 

Antreprenorul prezintă 
în numărul 3/1999 soluţii 

ing. Nicolae Sfetcu, 
Filiala AGIR Mehedinţi 

moderne de termo si 
hidroizola\ii folosind pr~
dusele din polistiren exlru
dat, produse chimice pen
tru lucrări de construclii si 
de reparare a suprafe1°elor 
şi a elementelor struclurale 
din beton am,at, precum şi 
maşini performanle desti
nale lucrărilor de terasa
mente pe spaţii limitate. 

Tribuna constructiilor 
nr. 16/l ~99 pune în 
discu\ie modalită\i de 
abordare şi acţiune pentru 
protejarea şi promovarea 
produselor româneş1i pe 
piaţa internă şi prezintă 
solu\ii de anticoroziune 
pentru instala\iile de 
încălzire. 
Asociaţia Inginerilor 

Constructori Proiectanti 
de Structuri abordează în 
nr. 1/1999 al Buletinului 
pe care-l editează pro
bleme specifice ăe•arra1iză 
a siguran\ei conslrucţiilor 

• Facilităti. Executivul 
a comunicai că până la 
toamnă nu vor pulea fi apli
cate mAsurile preconizate în 
vederea reducerii poverii 
fiscale. Nici facililă!ile pre
văzute pentru IMM-uri nu 
vor putea să devină 
operaţionale până nu se va 
ajunge la un grad de colec
tare a i111pozi1elor şi tax.e
lor care să asigure derula
rea în bune condiţii a tu-
1uroropera1iunilor buge
tare. 

• Grup de lucru. Pe 
lângă Guvernul României 
s-a constituit un Grup de 
lucru pentru elaborarea 
Strategiei de dezvoltare 
economică durabilă, grup. 
înfiin!at la propunerea pre
mierului Radu Vasile. La 
prima reuniune s-au stabil ir 
modalităţile de acţiune şi 
s-a definii astfel scopul 
principal al Strategiei: 
"Creşterea bunăstării şi 
prosperităţii individuale şi 
a comunităţilor, urmărind o 
dezvoltare economică în 
limitele de suport ale capi
talului natural, care să ga
ranteze şi calitatea vieţii 
generaţiilor viitoare". Deşi 
susceptibilă la numeroase 
observaţii, defini{ia are- cel 
puţin - meritul de a indica 
o direcţie de acţiune dezi
rabilă. 

• Salarii. Potrivii 
în!elegerilor intervenite la 
negocierile cu principalele 
centrale sindicale, în a doua 
parte a anului se va proce
da la reducerea substanlială 
(după unele variante la 
jumătate) a impozitului pe 
salariile de până la 1,5 mi
lioane de lei. În confonni
late cu datele oficiale ale 
Comisiei Naţionale pentro 
Statistică, salariul mediu 
brut pe economie a fost la 
finalul primului trimestru 
din 1999 de I, 7 milioane de 
lei. 

• Dericit. Estimările 
pentru primul trimestru al 
anului indică faptu) că de
ficitul balanţei comerciale 
a depăşit 300 milioane de 
dolari. Cu 1oa1e că impor
turile au scăzut în com
paratie cu perioada cores
punzătoare din 1998, 
situaţia s-a agravat din cau-

exis1ente şi prezintă cele 
mai importante acte nor
ma1ive în domeniul pro
iectării cons truci ii lor. 

Buletinul ARACO nr. 
11/1999 aduce în discuţie 
aspecte vizând relansarea 
construc\iei de locuin\e. 

Science & Vie nr. 2/ 
1999 dezvăluie ultimul 
secret al fizicii cuantice, şi 
anume, cum materia de
vine reală. De asemenea, 
suni abordate aspecte din 
domeniile astronomiei, 
geofizicii, geneticii şi zoo
logiei. 

ICIMS News nr.18/19 
din 1999 prezintă detalii 
privind Premiul European 
pe anul 1999 în domeniul 
1ehnologiilor societă\ii 
informaţionale, noutăţi 
privind Programul Cadru 
5, precum şi programul 
manifestărilor stiintifice 
pe anul 1999. · · 
ing. Georgiana Dumitru 

za diminuării drastice a ex
porturilor. DeficilUI pune 
serios în pericol posibili
tatea de a se îndeplini 
obligaţia asuµrnta în 
în!elegerile cu PMI de a se 
reduce, în acest an, defici
tul comercial cu minimum 
un miliard de dolari. 

• Blocaj, Surse din Mi
nisterul Finanţelor au infor
mat că volumul total al 
plăţilor restante în eco
nomieeste decirca 100.000 
miliarde de lei, din care 
aproximativ jumătate da
torii la bugetul de ~tal şi la 
bugetul asjgurărilor sociale 
de stal. ln pofida faci
lităţilor acordate - prin in
lermediul InstilUtului de 
Management şi Infom1atică 
din structurile Ministerului 
Industriei şi Comertului -
de a se Lrece, pe scară largă, 
la compensări în vederea 
deblocării a 3700 agen!i 
economici, până la această 
dată n-au folosit respec
tivele facilităti decât 193 de 
fim1e. · 

• Credite. Casa de 
Economii şi Consemna
ţiuni (CEC) a deschis pri
ma linie de credit peniru în
treprinderile mici şi mij
locii. Fondul de 10 milioa
ne de mărci este asigurat 
prin contractul încheiat cu 
Banca Germană pentru 
Dezvoltare. Vor beneficia 
de împrumuturi cu dobândă 
preferenţială atât micro cât 
şi micile întreprinderi, 
sumele alocate pentru 
fiecare solicitant fiind situ
ate între 10.000 şi 70.000 
de mărci, în funcţie de bo
nitatea firmei şi de calitatea 
proiec1elor, de investiţii 
prezentate. 

• Garantii. Ministerul 
Induslriei şi' Comerţului a 
anunţai că devine garant al 
conlractelor încheiate de 
CONEL cu socielăţile co
merciale din industria mini
eră. În acest fel se elimină 
una din sursele principale 
de conflict, întrucât întâr
zierea plăţilor de către 
CONEL a blocat acti vi1a1ea 
din industria extractivă. in
clusiv din pricina nea
chitării la timp a salariilor. 
Dacă "metoda" se va dove
di bună, va fi utilizată şi în 
alte domenii. 

INVENTIKA 
'99 

În perioada 12-16 
octombrie 1999 se va des
făşura, la Complexul Ex
poziţional ROMEXPO, 
cea de-a III-a edi1ie a 
Expoziţiei interna\ionale 
de invenţii, cercetare 
şliin\ifică şi tehnologii noi 
- INVENTIKA '99. 
Desfăşurându-se în 

aceeaşi perioadă cu a 
XXV-a edi\ie Uubiliară) a 
TIB, INVENTIKA '99 va 
beneficia de suportul lo
gislic al acestuia. 

Rela\ii suplimentare şi 
formularele pen1ru adezi
unea-con traci se pot 
obţine de la dna ec. Maria 
Duma, ROMEXPO, Bd. 
Măraşti nr. 65-67, tel: (0 l) 
224 23 56; (0 l) 224 3 I 60/ 
303 sau 288; fax: (O I) 224 
04 00 sau 224 41 69; e
mail:1ib@ccir.ro-
ing. Georgiana Dumitru 



Modernizarea transporturilor si serviciilor la TAROM 
Compania Naţională Aeriană TAROM, consecventă realizării obiectivelor sale pe pentru cu?se europene regulate, 6 ATR-uri 42-seria 500 pentru curse interne şi regia-

termen mediu, într«: care lansarea pe piaţă în procesul realizării privatizării ocupă un nale şi 5 BAC-uri 1-11 pentru curse charter şi altele, cum ar fi vechiul tip AN24 
Joc central, s-a angajat într-un amplu program de modernizare. pentru curse interne - se apreciază, aşa cum sublinia ministrul transporturilor, Traian 
Până la momentul iniţierii acţiunii de licitare pe piaţa de capital, TAROM are în Băsescu, că: "TAR OM a devenit cea mai tânără din Europa, din punct de vedere al 

vedere identificarea costurilor şi reducerea lor, continua extindere şi diversificare a vârstei medii a aparatelor de zbor folosite". 
programului de operare pe noi destinatu şi rute de transport, înnoirea şi moderniza- Reducerea cu 43% a pierderilorînregistrate în anul 1998 faţă de anul 1997. efortul 
rea flotei proprii cu noi tipuri de aparate de zbor mai performante, concomitent cu continuu pe planul creşterii eficienţei economice şi al performanţelor manageriale fac 
renunţarea la aeronavele ce au depăşit durata de serviciu, creşterea siguranţei zboru- din compania TAR OM un concurent important pe piaţa transporturilor aeriene de 
lui şi calităţii serviciilor la bord şi la sol prin noile terminale aeroportuare. pasageri pe plan internaţional. 

ing. Ion Rozanide Dintre destinaţiile în premieră menţionăm: rutele spre Canada, pe traseul Bucureşti
New-York-Montreal şi retur, sau combinaţia Bucureşti-Chicago-Montreal şi retur, 
deservite de aeronave tip Airbus A-310; a doua destinaţie va fi Arabia Saudită, pe 
ruta Bucureşti-Ryadh şi retur;· a treia noutate va fi operarea pe ruta Bucureşti-Larna
ca-Gaza şi retur. Ultimele două rute vor fi operate cu avioane tip Boeing 737. În ce 
priveşte Europa, se vor deschide încă patru noi direcţii, pe rutele: Bucureşti-Oradea
Bologna şi retur; Bucureşti-Arad-Stuttgart şi retur; Bucureşti-Sibiu-Milnchen şi re
tur; Bucureşti-Salonic şi retur. Pe toate aceste destinaţii se va opera cu avioane tip 
ATR-42 şi tip Boeing 737, care oferă servicii la nivel standard din punctul de vedere 
al confortului şi al calităţii serviciilor. 

Pentru a creşte siguranţa şi performanţele de zbor, TAR OM a încheiai un contract 
în anul I 997 cu compania franco-italianăAvions de Transport Regional pentru livrarea 
a opt aeronave de tip ATR 42-500; avioanele au câte 48 de locuri, viteza de croazieră 
este de 450 km/h, au o autonomie de zbor de patru ore şi vor fi utilizate pe cursele 
interne şi regionale. Două aparate au intrat în dotarea flotei TAROM în anul 1998, 
patru aeronave au sosit la începutul lunii martie 1999, altele două urmând a fi 
achiziţionate până la finele anului 2000; costul unui aparat este de 14 milioane USD. 
Alături de aparatele de zbor ce alcătuiesc în prezent flota TAROM - 2 Airbus-uri 

310 pentru curse regulate long curier spre SUA, Canada şi China, 8 Boeing-uri 737 

Agendă expoziţională 
Programul expoziţional logic şi eliminării factorilor expoziţionale în domeniul 

Romexpo pe anul 1999 cu- industriali de risc. Aceste tehnologiilor şi instalaţiilor 
prinde 36 de târguri inter- obiective au fost materia- energetice industriale: 
naţionale şi expoziţii specia- lizate în tematica expoziţiilor • A lll-a ediţie a Expoziţiei 
lizate, după cum v-am infor- Romcontrola, Romtherm şi "AQUA-THERM"-înor-
mat deja, inclusiv în numărul Romenvirotec, manifestări ganizarea Messe Wien, prin 
trecut al ziarului. Startul a- complexe cu implicare reprezentanţa Export Consult 
cestui program a fost dat de substanţială din partea firme- Bucureşti şi Asociaţia Ingi-
grupul de expoziţii inter- lor româneşti şi cu oferte de nerilor de Instalaţii din 
naţionale specializate cu pro- ultimă oră din partea tuturor România (AIIR), găzduită de 
fii tehncio-medical: Rom- expozanţilor. Au partici'pat Palatul Parlamentului, spe-
medica, Rompharma. Rom- 194 de firme din 13 lări, din cializată în echipamente şi 
dent, Romlabor şi Romoptik, care 130 româneşti. tehnologii pentru instalaţii de 
care au reunit 412 firme ex- O expoziţie interesantă, încălzire, ventilatoare, clima-
pozante din 29 tări ale lumii "Expo-Security" - organiza- rizare, industria frigului, sa-
- din care 249 de firme tă în aceeaşi perioadă - a nitare, protecţia mediului şi 
româneşti. Au fost expuse prezentat sisteme de securi- echipamente de măsură şi 
echipamente şi instrumente tate, alarmare şi protecţie control şi Forumul Ştiinţific 
medicale, medicamente din civilă contra incendiilor şi de Instalaţii cu tema 
ultima generaţie de uz uman dezastrelor, sisteme de mo- "Creşterea eficienţei sisteme-
şi veterinar, materiale şi teh- nitorizare audio-video şi tele- lor de instalaţii prin utiliza-
nologii dentare, aparataj şi fonică, televiziune cu circuit rea de echipamente. aparata-
instrumentar optic, dotări cu închis, înregistrări cu echipa- je şi materiale performante"; 
instalaţii, mobilier şi apa- mente şi sisteme de protecţie au fost reprezentate 112 
ratură de laborator. contra spionajului economic firme şi mari companii din 

Al doilea segment etc., în care cele 119 firme industria de echipamente, 
expoziţional a fost consacrat din 28 de ţări, din care 91 materiale şi instalaţii de pro-
echipamentelor, tehnologi- româneşti, au purtat un di- fii din 17 tări din Europa, 
ilar şi procedurilor de opti- alog fructuos cu potenţialii SUA şi, bineînţeles, Româ-
mizare a relaţiilor mediu-fac- beneficiari. nia. 
tor uman, ca răspuns la con- ________ • Saloanele comerciale 
ceptul de dezvoltare durabilă, specializate "Armături-
cu efecte asupra sănătăţii în Capitală au avut loc re- Pompe-Garnituri-Compre-
mediului a echjlibrului eco- cent două manifestări soare-Aparatură de măsură 

' şi contorizare a Ruidelor", 

Lasă Muza, intră-n "priză" 
Şi scoate Ţara din Criză! 
Căci ştii - sper! - Economia 
N-o urneşti cu ... Poezia! 

Alexandru Mărculescu 

Unor aleşi 
Sigur, fără cloar şi poate, 
Că pe listele de vot 
Au fost mulţi ce-au dat din coate, 
Iar acum îi doare-n cot! 

tehn. Ioan Toderaşcu, Bârlad 

organizate la Sala Palatului 
de către sectorul "PUBLI
COM" al Camerei de Comeri 
şi Industrie a României şi a 
Municipiului Bucureşti. la 
care au participat în staduri 
44 de firme, reprezentând 85 
de companii producătoare de 
echipamente şi instalaţii. 
unităţi de cercetare-proiec
tare, distribuitori autorizaţi, 
care au prezentat o gamă di
versificată de agregate, gru
puri multifuncţionale, moto
pompe, sisteme de alimentări 
cu apă, electropompe sub
mersibile, pompe rotative. 
electrocompresoare centrifu
gale de aer, compresoare de 

Industria spaniolă se prezintă la ... 
Istanbul via Bucuresti 

' Ambasada Spaniei , Institutul Spaniol de Comerţ Exterior, Camera de Comerţ şi 
Industrie a României şi a Municipiului Bucureşti au prezentai recent la Hotelul Hil
ton Athenee Palace din Capitală, o nouă iniţiativă privind cea mai mare manifestare 
expoziţională care va fi organizată vreodată de către o ţară europeană în regiunea 
balcanică, având drept scop promovarea ofertei spaniole pentru găsirea de parteneri 
de afaceri în ţările din această zonă - inclusiv România- pentru o viitoare cooperare în 
domeniul industrial. 

În acest cadru, producătorii şi exportatorii de maşini, utilaje şi echipamente indus
triale, reprezentaţi de 300 de firme spaniole, vor fi prezenţi în cadrul Târgului indus
trial "EXPOTECNIA '99" la Istanbul, în intervalul 1-6 iunie 1999. în incinta World 
Trade Center. 

gaze naturale, pompe sub de apă, gaze naturale, energie 
vid, conducte şi ţevi multi- electrică şi tennică. până la 
~trat preizolate, aparate de nivelul consumatorului final 
măsura şi control presiuni, - clădire, scară de bloc, apar-
niveluri şi debite e1c. tament - cu prilejul lu-

Tematica Forumului - c1ărilor de reabiliare şi mo-
acţiune paralţlă cu AQUA- dernizareaclădirilorindustri-
THERM - ă acoperii toate ale şi civile, respectiv a 
domeniile tehnice ale ingi- instalaţiilor aferente. 
neriei de instala1ii în Organizarea simultană a 
construcţii: instalaţii sanitare două expoziţii specializate cu 
şi de încăzlire, de producere o tematică identică s-a 
a frigului şi pentru climati- dovedit a fi neproductivă în-
zare, precum şi instalaţii elec- trucât producătorii şi distri-
trice şi de automatizare afe- buitorii de instalaţii şi echipa-
rente. mente nu pot fi prezenţi la 

Au fost prezentate norma- ambele manifestări, vizita-
tive cu caracter tehnic şi le- torii şi specialiştii, în spe-
gislativ pentru instalaţiile cial, nu au timpul necesar 
electrice,cnergeticeşihidrau- să se documenteze cu 
lice, precum şi dezbatarea acelaşi interes la firmele 
soluţiilor privind reabilitarea prezentate la cele două 
şi modernizarea sistemelor 
centralizate de alimentare cu expoziţii, iar firmele orga-
căldură a localităţilor, cu nizatoare nu îşi ating 
echipamente şi utilaje perfor- obiectivele propuse şi efi-
mante - cazane, schimba- cienţa prognozată. 
toare de căldură, pompe, De reţinut pentru ediţiile 
vane, conducte ş.a.; sisteme următoare. 
de_c_o_n_1o_n_·z_are_ a_c_o_n_su_m_ un_·_1o_r _____ 1ng. Ion Rozanlde 
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